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Examenreglement

Het lang verwachte nieuwe 
examenreglement, dat een 
einde moet maken aan de 
problemen rond de huidige 
regeling, is in aantocht. De 
werkgroep-Wijnen heeft zijn 
werkstuk afgeleverd bij het 
fakulteitsbestuur, kompleet 
met richtlijnen. De roep om 
verder te kijken bij de 
beoordeling dan de pure 
kennis, heeft gehoor 
gevonden.
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Heerensociëteit

De ’Maastrichtse Heeren
sociëteit voor Studenten 
’Trachos’ ’. Het is duidelijk 
dat voor de initiatiefnemers 
van dit gezelschap tot nu toe 
iets ontbroken heeft aan het 
Maastrichtse studentenleven. 
Het is hun bedoeling deze 
leemte op te vullen. Deksels, 
potjandorie!
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Humane Biologie

Een vak in opmars, zowel 
binnen de Fakulteit der 
Geneeskunde als binnen de 
studierichting Sociale 
Gezondheidkunde. Als de 
plannen ooit werkelijkheid 
worden zal de medische 
fakulteit behalve artsen ook 
humane biologen gaan 
afleveren.
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Risiko

Uit een multidisciplinair 
onderzoek blijkt dat de 
wetenschap niet toe kan met 
een aanpak van de hart- en 
vaatziektenproblematiek, 
alleen gericht op het zieke 
orgaan, maar dat ook de 
menselijke kanten van de 
zaak belicht moeten worden. 
Ad Appels over een onder
zoek dat zich richt op de 
psycho-sociale risicofactoren 
bij het ontstaan van hart- en 
vaatziekten.

1



Bilbiotheek

’Allen willen graag weten, maar nie
mand wil de prijs betalen. ’ (Juvenalis)

2

In het artikel 'Begrotingsvuurwerk moet 
nog komen; bezuinigingen op materiële 
lasten gedeeltelijk geslaagd' (zie Obser
vant 2 (1982) nr. 12, p. 3) komt de zins
nede voor: 'Het meest spektakulaire 
slachtoffer van de bezuinigingswoede hij 
de diensten was de bibliotheek, die de ei
gen kollektievorming (dus niet die ten 
behoeve van de faculteiten) moest 
schrappen... ’ Als je die woorden leest 
als bibliotheekmedewerker, dan weet je 
niet wat je moet doen: vuurspuwen of het 
moede hoofd in de schoot leggen bij zo
veel onbegrip.

Wat stelt men zich eigenlijk voor bij 'ei
gen kollektievorming’? Dat de biblio
theek bezig is een kollektie op te bouwen 
van boeken over boeken, boeken over bi- 
bliotheekzaken of gewoon van wat de bi
bliotheekmedewerkers nou eens leuk 
vinden ???
Nee, zo is het niet! Laat ik toch maar 
eens proberen de onwetendheid over dit 
stuk bibliotheekwerk weg te nemen, in 
ieder geval bij de lezers van Observant, 
want hieronder bevinden zich velen 
(vooral studenten) die van het onbegrip 
de dupe kunnen worden.

De kollektie van de RL wordt opge
bouwd door bibliotheekmedewerkers in 
samenwerking met de gebruikers. Alle 
bestellingen door gebruikers aange
vraagd heten facultaire bestellingen, alle 
bestellingen door de bibliotheek zelf 
aangevraagd heten bibliotheekbestellin- 
gen: zo simpel is dat.'
Waaruit bestaan nu die bibliotheek- 
bestellingen of ’eigen ’ kollektievorming? 
We kunnen enkele categorieën onder
scheiden:
— basiskollekties: de bibliotheek pro
beert ervoor te zorgen dat er boeken op 
de plank staan voor nieuwe capaciteits
groepen, zodat de nieuwe medewerkers 
hiervan meteen vakliteratuur vinden en 
zodat de studenten hiervan inmiddels 
ook al kunnen profiteren;
— achtergrondkollektie: dwz. enkele ba
sisboeken op alle mogelijke terreinen van 
wetenschap en cultuur die niet in het 
curriculum zijn opgenomen; zij maken 
het mogelijk dat de studenten zich bre
der kunnen oriënteren. De Wet op het 
Wetenschappelijk Onderwijs verlangt 
deze mogelijkheid trouwens, want in art. 
1 is sprake van ’zelfstandige beoefening 
der wetenschap’ en ’. . . bevordert het 
inzicht in de samenhang der weten
schappen ’,

— bilbiografische kollektie: hiertoe be
horen onderwerpsbibliografieën en an
dere hulpmiddelen bij het literatuuron
derzoek;
— leeszaalkollektie: dit is de kollektie 
van encyclopedieën, naslagwerken en 
handboeken met name voor de studen
ten bedoeld; deze kollektie bevindt zich 
op de bovenste verdieping van het maga
zijn in het Bonnefantencomplex;
— aanvullende studiekollektie: de bibli
otheek bestelt met name die werken die 
door hun inter-disciplinaire of algemene 
aard niet zo gauw door de wetenschap
pelijke medewerkers besteld zouden 
worden: de bibliotheek tracht met deze 
bestellingen lacunes in de kollektie op te 
vullen en het evenwicht in de kollektie te 
bevorderen.
In het algemeen kan men stellen dat de 
wetenschappelijke medewerker meer 
specialistische werken voor onderzoek 
op zijn eigen (sub-)discipline bestelt; de 
bibliotheek let meer op boeken die ge
schikt zijn voor de studenten door hun 
inleidende aard en op werken die drei
gen tussen de wal van de ene discipline 
en het schip van de andere discipline te 
vallen. In een onderwijssysteem dat op 
eigen kennisvergaring gebaseerd is zou 
de student mogen verwachten ook in de 
eigen bibliotheek het een en ander te 
kunnen vinden!
R. Mestrom.
Bibliotheek, afd. W.I.D.

Midden januari heb ik de schaatsen 
ondergebonden met de bedoeling mijn 
'(on)gezonde bestaan' te ’begunstigen’. 
Zoals bekend werd door een val op het 
ijs deze sportieve activiteit op een 
onverwachte wijze beëindigd en werd ik 
voorwerp van interventies’ van de zijde 
van de gezondheidszorg.
Op dit moment ben ik weer zodanig 
hersteld dat het niet langer nodig is om 
mijn werkzaamheden vanuit een min of 
meer horizontale positie te verrichten. 
Sinds kort ben ik ook weer in staat om 
naar Maastricht te reizen waardoor ik 
mijn werk voor de Universiteit heb 
kunnen hervatten.
Langs deze weg zou ik u gaarne willen 
dankzeggen voor de aandacht die u 
aan mij hebt besteed na mijn valpartij 
en voor de wensen die u mij hebt doen 
toekomen voor een spoedig herstel. Ik 
verzeker u dat het heel prettig was om 
zo nu en dan een bezoekje, een brief of 
een telefoontje te ontvangen van 
studenten, collega 's of medewerkers uit 
Maastricht.
A. van der Werff 
Beleidswetenschappen

(Paarltjes zijn gratis annonces voor personeel 
en studenten van de Rijksuniversiteit Lim
burg).
Simca Horizon LS km. stand: 15.000 pry's 
ƒ 9.000, — bouwjaar mei 1979, tel. 043- 
613918.

Te Koop aangeboden: Versterkerkast 50 
Watt met ingebouwde speakers; voor orgel of 
el. gitaar. Prijs ƒ 150, — , Kees Ruissen, tst. 
479.
Ik ben geïnteresseerd in een harmonium; wie 
weet er een voor een redelijke prjjs te koop?

Te koop: in Heer-Maastricht, prima onder
houden halfvrjjstaand woonhuis met c.v., ga
rage en tuin met veel privacy.
Indeling: woonkamer, hal, keuken en kelder, 
3 slaapkamers, badkamer met douce en zol
der.
Vraagprijs: ƒ 150.000,-. Tel. 043-613928
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Verkiezingen 
varen wel 
bij krisis
De krisis rond het voorzitterschap van de 
universiteitsraad en wat daarop volgde 
heeft het politieke leven aan de universi- 
teit geen windeieren gelegd. Op de eerste 
dag van de kandidaatstelling voor de 
aanstaande verkiezingen zag het ernaar 
uit dat de belangstelling voor een zetel in 
de universiteitsraad of in de fakulteitsra- 
den heel wat groter is dan in voorgaande 
jaren. Bovendien bljjkt de steeds her
haalde roep om fraktievorming eindelijk 
weerklank gevonden te hebben.

De zes studentenzetels in de universi
teitsraad, die in januari demonstratief 
verlaten werden uit protest tegen het 
’weinig demokratisch funktioneren van 
de raad’, kunnen volgende maand wel 
eens de inzet worden van een harde ver
kiezingsstrijd. Volgens een woordvoer
der van de herboren NSEM zijn er van
uit zijn hoek vijf a zes kandidaten voor 
een zetel in de U-raad te verwachten. 
Hen staat de konkurrentie te wachten 
van enkele ongebonden kandidaten én 
van een groepje Koko-leden, dat zich in 
de politiek wil storten. Voor de Algeme
ne Fakulteit zou de NSEM drie kandida
ten brengen en voor de medische fakul
teit een nog onbekend aantal. Opvallende 
ontwikkelingen doen zich ook voor in de 
geledingen voor wetenschappelijk en 
niet-wetenschappelijk personeel. Voor

De Universiteitsraad in betere tijden, kompleet met studentenfraktie.

die twee geledingen zijn dit jaar vier ze
tels in de U-raad te kiezen: twee die vo
rig jaar wegens gebrek aan belangstel
ling niet konden worden opgevuld en 
twee die in januari voortijdig werden ver
laten door Coen van der Gugten (uit soli
dariteit met de studentenfraktie) en Cees 
Schröer (wegens gebrek aan respons en 
tijd). Vóór de start van de kandidaatstel
ling hadden al enkele mensen te kennen 
gegeven zich voor die personeelszetels 
kandiaat te zullen stellen. Onder hen be
vindt zich ook Coen van der Gugten, die 
als reden voor zijn terugkeer opgeeft dat 
hij nu de kans heeft om zich aan te slui
ten bij een partij die hem van een achter
ban verzekert. Deze nieuwe partij voor 
personeelsleden, waarover wij vorige 
keer al kort berichtten, heeft trouwens 
ook ’De Achterban’ als naam gekozen.

Behalve van der Gugten heeft ook Karl 
Dittrich (Nederlands Recht) zich kandi
daat gesteld op basis van het nog zeer 
voorlopige Achterban-programma, dat 
samen met de kandidaten verder zal 
worden bijgesteld. Waarschijnlijk zullen 
behalve van der Gugten en Dittrich zich 
nog meer kandidaten aanmelden na
mens de Achterban. Of ook zittende 
raadsleden zich bij de nieuwe fraktie zul
len aansluiten is twijfelachtig geworden 
door de kandidatuur van het ’afvallige’ 
raadslid van der Gugten. Ook de zitten
de raadsleden René Verspeek en René 
Malherbe denken er serieus over zich bij 
De Achterban aan te sluiten, omdat zij 
fraktievorming in de raad toejuichen. 
Over een definitieve stap willen zij pas 
beslissen als het programma wat verder 
is uitgewerkt. J.H.

Universiteit wenst meer poliklinieken in AZM
Het College van Bestuur heeft het 
bestuur van Ziekenhuis Maastricht laten 
weten dat de universiteit zich goed kan 
vinden in de ’’Globale nota van Diver
gentie en Relatieplan Academisch Zie
kenhuis Maastricht”. In die nota wor
den de contouren geschetst van het nieu
we akademisch ziekenhuis, waarvan de 
bouw nog dit jaar kan beginnen.
Het College van Bestuur baseert zijn oor
deel voornamelijk op de reakties van de 
fakulteiten en van de universiteitsraad, 
die zich in grote lijnen akkoord hebben 
verklaard met het hanteren van de nota 
als leidraad voor meer definitieve plan
nen. Het College heeft het ziekenhuis
bestuur wel gevraagd rekening te hou
den met de kanttekeningen die door de 
genoemde bestuurlijke organen zijn ge
maakt. De belangrijkste daarvan is dat 
er meer ruimte wordt gereserveerd voor 
de poliklinieken ’’aangezien de indruk 
bestaat dat het aantal poliklinische ver

richtingen naar verwachting meer zal 
groeien dan in de nu voorliggende nota is 
gepland”.
Verder wordt gevraagd meer plaats in te 
ruimen voor de kapaciteitsgroepen 
GVO, Verplegingswetenschap en Hu
mane Biologie en voor een gedragswe
tenschappelijk laboratorium. De studie
richting Sociale Gezondheidkunde als 
geheel zou nauwer betrokken dienen te 
worden bij de opbouw van het Sociaal 
Geneeskundig Centrum, dat in het AZM 
voorzien wordt.
Uit eigen beweging heeft het College van 
Bestuur aan het verlanglijstje toegevoegd 
”dat de relaties tussen de klinische en 
biochemische (research) laboratoria or
ganisatorisch en architectonisch zo wor
den gelegd dat de op het ogenblik vige
rende organisatiestruktuur van het on
derzoek gehandhaafd kan blijven en be
vorderd wordt”.
De universiteitsraad heeft op 18 maart 

het College gevraagd met de nota van di
vergentie in te stemmen en erop toe te 
zien dat de wensen van de universiteit 
werkelijkheid worden.
Voordat het College van Bestuur zijn 
oordeel aan het bestuur van Ziekenhuis 
Maastricht overbracht wer d op speciaal 
ver zoek van de U-raad gewacht op de 
hoorzitting die op 22 maart werd gehou
den. Tijdens die slecht aangekondigde 
en slecht bezochte hearing kregen vooral 
de studenten (niet meer in de U-raad 
vertegenwoordigd) de kans hun visie op 
de nota te geven. De vraag of het nieuwe 
ziekenhuis er moest komen werd door 
het College zorgvuldig buiten de discus
sie gehouden. De studenten die aan die 
noodzaak steeds getwijfeld hebben ga
ven als hun mening over het gepresenteer
de plan dat het op zich een goed plan 
was. Alleen over de schatting van de 
bouwkosten hadden zij een duidelijk an
der idee. J.H.



Acht studiestops ingesteld
De Akademische Raad verwerpt in grote 
meerderheid de plannen van minister 
Van Kemenade om het examengeld voor 
extraneï te verhogen van 60 naar 375 gul
den. Alleen de Maastrichtse delegatie 
kon zich verenigen met de ideeën van de 
minister, die overigens voor zijn plannen 
al een kamermeerderheid achter zich 
heeft. De Limburgers zeiden begrip te 
hebben voor de financiële problemene 
van het ministerie.

Wel ging de Raad akkoord met het in
stellen van een numerus fixus voor acht 
studierichtingen. De bange verwachting 
dat ook Rechten hier weer bijhoorde is 
niet uitgekomen. Wel blijft daar de 
plaatsingscommissie.
Behalve de in een eerder voorstel ge
noemde studierichtingen, te weten medi
cijnen, tandheelkunde, diergeneeskunde 
en vier kleine studierichtingen (Sociale 
Gezondheidkunde in Maastricht, Alge
mene Gezondheidszorg te Rotterdam, li
chamelijke opvoeding aan de VU en in
dustriële vormgeving aan de TH Delft), 
werd op verzoek van Tilburg ook een nu
merus fixus ingesteld voor de daar vorig 
jaar gestarte studierichting taal- en lite
ratuurwetenschap. Ondanks het feit dat 
het verwachte aantal studenten kleiner is 

dan de capaciteit, zijn de Tilburgers 
bang voor een te grote toeloop, die een 
studierichting in opbouw in grote pro
blemen zou kunnen brengen.

Aanmeldingen
Rechten en Informatica, twee studie
richtingen waar meer aanmeldingen 
worden verwacht dan er plaatsen zijn, 
konden aan een numerus fixus ontko
men omdat de Raad ervan uitging dat 
gezien de praktijk in de voorgaande ja- 
ren de problemen wel zouden meevallen, 
terwijl mét een numerus fixus het aantal 
aanmeldingen in het algemeen sterk te
rugloopt en in dat geval misschien kost
bare ruimte onbenut zou blijven. In deze 
studierichtingen wordt daarom volstaan 
met een plaatsingscommissie, die ook bij 
biologie, farmacie, fysische geografie en 
frans zal worden ingesteld.
Voor informatica heeft dit wel tot gevolg 
dat een aantal studenten dat zich voor 
een universiteit heeft opgegeven, ge
plaatst zal worden op één der technische 
hogescholen. Jammer, maar niets aan te 
doen, vond de Raad, ’want als we uni
versitaire en technische informatica als 
twee categorieën zouden beschouwen, 
zou er voor de eerstgenoemde zeker een 
stop moeten komen, en dan waren we 

nog verder van huis.’
Overigens lijkt het eind van de numerus 
fixus-ellende langzaam in zicht te ko
men. Weliswaar blijken de onheilstijdin
gen over een sterke daling van het stu
dentenaantal ongegrond, maar de meest 
recente prognoses houden het op zo’n 
28.000 nieuwe eerstejaars, evenveel als 
vorig jaar. De verwachte stijging blijft 
dus uit.

Lerarenopleiding
In afwachting van besluiten over de in
richting van een lerarenopleiding in de 
tweede fase boog de Akademische Raad 
zich tenslotte nog over een nieuwe rege
ling van lesbevoegdheden voor de ver
schillende studierichtingen. Hoewel een 
aantal instellingen deze zaak liever tege
lijk wilde regelen met de invoering van 
de tweefasenstructuur, was de meerder
heid van mening dat er nu al iets van de 
bestaande wildgroei kon worden gekapt, 
om straks echte spijkers met koppen te 
slaan, als bepaald moet worden welk 
doctoraalexamen toegang zal geven tot 
welke tweede fase lerarenopleiding.
Mede met het oog hierop was de Raad 
van mening dat met ingang van 1984 al
leen nog lesbevoegdheid mag worden ver
strekt aan afgestudeerden met een di- 
daktische aantekening.
Universitaire Persdienst/UU (ingekort).

Dinsdagen
of vele uren in kamer 100 en daarna.
Mijn dinsdagen verlopen meestal volgens een vast patroon, 
wat deze dag onderscheidt van alle andere dagen in de 
week.
Om ca. 8 uur ben ik als eerste in kamer 100, waar de koffie 
zojuist is neergezet en ik neem voor mij zelf nog wat stuk
ken door. De agenda is altijd overladen en je kunt vóóraf 
niet altijd schatten hoe de discussie zal verlopen en hoeveel 
tijd er met een onderwerp gemoeid is. De verrassing zit al
tijd in agendapunt 2. Dit staat geboekt als mededelingen en 
die variëren van mij vreemd in de oren klinkende bijeen
komsten tot meldingen uit Den Haag. De laatste tijd horen 
we veelal dat er via een nog vernuftiger rekenmodel weer 
een x aantal plaatsen of guldens op de budgetten moet wor
den gekort.
Vaak komen er nog gasten om toelichting te geven over de 
door hen, hun zelf, al of niet mede namens anderen, ge
schreven stukken. Als het vele tabellen met getallen betreft 
komt mij weleens het beeld voor ogen van de nonnenschool 
in de tropen, waar wij eindeloos moesten hoofdrekenen. Als 
ik mij thuis beklaagde, was het commentaar van een ingrij
pende doch strenge ouder:
Doe toch je best maar, later heb je er profijt van. Zouden ze 
toén deze tabellen al voorzien hebben?
Inmiddels ben ik er wel achter, dat het besturen van een 
medische faculteit een vak is, waarin je over geen enkel as
pect denken kunt.
Na de middag ga ik weer naar het ’B.M.C., altijd plezierig 

en vertrouwd, zelfs al is er na 1974 veel veranderd.
De achter ons liggende 6 weken doorgebracht met een 
'keuze-blok-student ’.
Deze dinsdagmiddag staat G. mij al op te wachten. G. 
vindt, dat er na het zwoegen maar eens een conclusie uit 
zijn resultaten getrokken moet worden. Ik deel G. mee, dat 
men meestal na zowat 4 weken proeven doen geen grote we
tenschapper is.
G. wil toch resultaat zien. Ik zeg tegen G. dat hij moet leren 
leven met zijn onzekerheden, (dat heeft hij mij tenslotte in 
een ander verband vorige week ook voorgehouden). G. 
vindt dit een zwak argument. Wij kibbelen nog wat door. 
Ik overweeg te zeggen, dat ik zojuist in Medisch Contact de 
naam van een nieuw ingeschreven specialist heb gelezen, 
die in zijn derde jaar een keuzepracticum bij mij heeft ge
daan. Ik besluit echter dat dit kinderachtig is en dat je niet 
persé het laatste woord moet hebben. G. en ik spreken af, 
dat hij een verslag zal schrijven over de literatuurstudie en 
de proefresultaten en dat we daarna over de conclusie zul
len praten.
Ik neem mij voor om nog wat te ondernemen en concentreer 
mij op en wacht af wat er gebeurt.
Er gebeurt niets! Waarom ik niet en zij wél, wij hebben 
tenslotte alle 3 gezamenlijk in een Maffiusredactie gezeten. 
Wat is het verschil? O juist ja, positieve discriminatie? Nu, 
dan ga ik vanavond maar kantklossen, ik heb trouwens nog 
veel huiswerk liggen. Anders weet ik volgende week in 
Brugge niet waar het over gaat.
En met dit vooruitzicht begin ik opgewekt aan een proef in 
het kader van project 1.1.2. Puck Muller



Werkgroep-Wijnen publiceert richtlijnen

Nieuw examenreglement 
ziet verder dan parate kennis
Medische studenten krijgen vanaf sep
tember te maken met een geheel nieuw 
examenreglement als het fakulteits- 
bestuur en de fakulteitsraad instemmen 
met de voorstellen van de werkgroep-wy- 
nen. Deze werd een jaar geleden inge
steld om een reglement te ontwerpen dat 
een einde zou maken aan de diepgaande 
meningsverschillen rond het bestaande 
evaluatiesysteem. Het nu uitgewerkte 
reglement probeert tegemoet te komen 
aan de fundamentele bezwaren tegen dat 
systeem, dat tezeer op toetsing van fei
tenkennis op één moment is gericht en 
veel te weinig formatieve elementen be
vat. Wijnen c.s. stellen voor om behalve 
kennis ook vaardigheden, ’algemene me
dische kompetentie’ en attitude te me
ten. De beoordeling van die aspekten 
wordt in handen gelegd van begelei- 
dingskommissies die iedere student van 
het begin tot het einde van de studie be
geleiden. Maar ook voor de student zelf 
is een belangrijke plaats in de beoorde
ling ingeruimd. Drie maanden voor ieder 
examen (in de tweefasenstruktuur zijn 
dat het propedeutisch, het doktoraal en 
het basisartsexamen) voert hij een ge
sprek met de begeleidingscommissie, 
waarby een door de student geschreven 
zelfevaluatie een belangrijke rol speelt. 
Op grond van dat stuk en op grond van 
de tot dan toe behaalde resultaten wordt 
een overeenkomst opgesteld, waarin 
wordt afgesproken wat de student in de 
daaropvolgende drie maanden moet 
doen. Als de kommissie na die periode 
konstateert dat de overeenkomst is nage
komen, dan wordt de student als ge
slaagd beschouwd voor het betreffende 
examen.
Van examens in de traditionele zin, 
waarbij in enkele dagen tijd een grote 
hoeveelheid kennis moet worden opge
hoest en het risiko van willekeur of toe
val groot is, is dus geen sprake meer. Het 
leerproces komt meer centraal te staan, 
beweert Wijnen. Niet alleen de kennis, 
maar meerdere aspekten tellen mee en 
dat over een langere periode. De begelei- 
dingskommissies, bestaande uit drie le
den van de wetenschappelijke staf, pro
beren aan de hand van de tussentijds 
verzamelde gegevens te voorkomen dat 
de studie vertraagd wordt of dat de stu
dent niet wordt toegelaten tot de afslui
tende periode. Het initiatief daartoe kan 
van beide kanten komen. De werkgroep 
denkt dat elke kommissie 75 studenten 
aan kan.

W. Wijnen

Elk van de te beoordelen aspekten heeft 
een eigen hoofdbron. Voor kennis zijn 
dat de voortgangstoetsen, voor vaardig
heden de ’skills’-toetsen, voor attitude 
de stagebeoordelingen en voor 'algemene 
medische kompetentie’ zijn de Gestruk- 
tureerde Mondelinge Examens de hoofd
bron. In twijfelgevallen kan informatie 
uit andere bronnen de student helpen 
aan een voldoende te komen. In de richt
lijnen die de werkgroep-Wijnen heeft ge
publiceerd op verzoek van het fakulteits- 
bestuur, wordt toegegeven dat het vooral 
tijdens de propaedeuse moeilijk zal zijn 
over enkele aspekten een steekhoudend 
oordeel te geven.
Wanneer de student het hele program
ma voor de propaedeuse, de doctoraalfa
se of de basisartsopleiding heeft afge
werkt (in de tweefasenstruktuur respek- 
tievelijk na 1,4 en 6 jaar), kan hij of zij 
zich opmaken voor de afsluitende perio
de, die dus eigenlijk in de plaats komt 
van het traditionele examen. De student 
maakt dan eerst een zelfevaluatie op, 
waarin hij aangeeft wat zijn bevindingen 
tot dan toe zijn geweest, wat voor plan
nen hij heeft en hoe de uitvoering daar
van volgens hem is te kontroleren. Ook 
de begeleidingskommissie zet haar voor
lopig oordeel over het studieverloop van 
de student op papier. Daarbij gaat het 
vooral om het leggen van de verbanden 
tussen hoofd-en hulpbronnen. Tijdens 
het gesprek proberen de kommissie en 
de student allereerst tot overeenstem
ming te komen over de beoordelingen. 
Daarvan hangt af of de student wordt 
toegelaten tot de afsluitende periode en 

wat voor een programma hij dan krijgt af 
te werken. Komen de twee niet tot over
eenstemming, dan kan de vaste kommis
sie voor de examens als scheidsrechter 
optreden. Om tot de afsluitende periode 
te worden toegelaten moeten minstens 
twee van de vier aspekten het predikaat 
’voldoende’ hebben. In dat geval wordt 
bekeken of het zin heeft de laatste drie 
maanden in te gaan. Bij drie voldoendes 
wordt men in ieder geval toegelaten, en 
bij vier voldoendes heeft men een goede 
vakantie verdiend, aldus de toelichting. 
Voor het basisartsexamen-nieuwe stijl 
gelden afwijkende regels, vooral waar 
het de stages betreft.
Het fakulteitsbestuur bepaalt dezer da
gen een voorlopig standpunt over het 
reglement en vraagt daarna advies aan 
de onderwijskommissie, als het bestuur 
tenminste de procedure wil volgen die de 
werkgroep heeft voorgesteld. Samen met 
het advies gaat het reglement vervolgens 
naar de kapaciteitsgroepen en de stu
denten en tenslotte spreekt de raad zich 
erover uit. De werkgroep adviseert het 
bestuur alvast te beginnen met voorbe
reiding van de invoering.

J.H.

Kommissie-V orst 
gaat behoefte aan 
artsen onderzoeken

Prbf. dr. F.A. Vorst is tot voorzitter be
noemd van de ’Adviescommissie behoef- 
tebepaling artsen’ die op 25 maart is ge
ïnstalleerd.
Deze commissie zal adviezen moeten ge
ven voor de oplossing van de problemen 
betreffende het overschot aan artsen en 
specialisten, hun ongerichte opleiding en 
de ongecoördineerde vraag naar deze 
mensen.
'Kernvragen zijn: wat is de behoefte aan 
artsen, en wat is het aanbod? Op het 
moment zitten er ontzettend veel mensen 
in de opleidingspijplijn. We moeten ad
viseren over een zo efficiënt mogelijke ka
nalisering, wat moet uitmonden in een 
advies voor een betere manpower-plan
ning van begin tot eind’ aldus Vorst in 
het Weekblad Gezondheidszorg.
Er zitten twaalf mensen in de commissie: 
vertegenwoordigers van de KNMG en 
van de medische faculteiten in Neder
land.



Medische fakulteit denkt aan aparte studierichting

Humane Biologie in opmars
Humane Biologie is hard op weg naar een voorname plaats in het onderwijsprogram
ma van de universiteit. By het samenstellen van het van de studierichting Sociale Ge- 
zondheidkunde krygt het vak veel aandacht en binnen de fakulteit der Geneeskunde 
wordt momenteel zelfs een schets gemaakt van een studierichting Humane Biologie, 
die een einde kan betekenen van de monokultuur van de artsenopleiding binnen de 
medische fakulteiten.

Prof. dr. Foppe ten Hoor is als eerste 
hoogleraar humane biologie natuurlijk 
nauw bij deze ontwikkeling betrokken. 
Hij is sinds vorig jaar september in 
dienst van de universiteit en was voor
dien huisarts in Onstwedde, weten
schappelijk medewerker fysiologie in 
Groningen en onderzoeker op het labo
ratorium van Unilever in Vlaardingen. 
'Humane biologie bestrijkt een ver
schrikkelijk breed terrein’, legt ten Hoor 
uit. 'Je kunt humane biologie zelfs moei
lijk zien als een aparte discipline, het is 
meer een manier van kijken naar de 
mens, de manier waarop je hem zuiver 
biologisch plaatst in de wereld tussen de 
andere dieren. De geneeskunde hanteert 
een heel andere benadering. Daar ne
men de anatomie, de fysiologie, de vorm 
van de mens een belangrijke plaats in, 
maar de geneeskundige benadering is- 
veel meer georiënteerd op de pathologie. 
De humane biologie daarentegen bekijkt 
het normale funktioneren van de mens, 
zijn groei, ontwikkeling en evolutie. Dat 
neemt niet weg dat je als humane bio
loog ontzettend veel kunt leren van de 
pathologie. Vanuit de pathologische si
tuatie kun je ineens een veel beter inzicht 
krijgen in de normale situatie’.
Hoe moeten wij ons voorstellen waar een 
humaan bioloog zich mee bezig houdt? 
Met andere woorden: hoe ziet een hand
boek humane biologie er uit? Ten Hoor: 
’Dat begint met een overzicht van de 
evolutie, wantje dient eerst te weten hoe 
de mens in zijn omgeving terecht is geko
men. Verder nemen de genetica, de 
overdracht van eigenschappen een be
langrijke plaats in, dan de normale groei 
en ontwikkeling in de verschillende le
vensfasen en de vraag hoe de mens zich 
handhaaft in de maatschappij; wat de 
interaktie is van het interne milieu van 
de mens met het externe milieu: Hoe 
komt hij aan zijn eten, hoe exploreert hij 
de aarde, hoe woont hij, hoe schermt hij 
zich af tegen zijn klimaat? Het gebied is 
verschrikkelijk wijd, je kunt het zowel 
door een anthropoloog als een socioloog 
of een filosoof laten bestrijken. Voordat 
men hier tot een besluit kwam is het een 
serieuze vraag geweest, wie je moest be
noemen: een anthropoloog die puur 
theoretisch denkt over de mens als biolo

gisch wezen of iemand die vanuit de ex
perimentele praktijk naar de mens kijkt. 
Er is gekozen voor de laatste oplossing 
en zo komt het dat er nu een fysioloog op 
deze plaats zit.’
Gezien de breedte van zijn werkterrein 
heeft ten Hoor zich beperkingen opge
legd, zegt hij. ’Ik heb hier gekozen voor 
het bestuderen van een stuk interaktie 
tussen het interne en externe milieu en 
daarvoor twee onderzoeksthema’s geko
zen: overgewicht en arteriële trombose, 
met nadruk op de interaktie tussen 
bloedplaatjes en de bloedvatwand. Dat 
zijn natuurlijk twee heel verschillende 
onderzoeken, maar je kunt ze allebei ge
bruiken om de invloed van de omgeving 
op de mens te bestuderen. Overgewicht 
is een duidelijk maatschappelijk pro
bleem, binnen de westerse wereld al
thans. Behalve fysiologische kanten zit
ten daar ook sociologische en psychologi
sche aspekten aan en natuurlijk spelen 
de voeding en de lichamelijke inspan
ning een grote rol.’ Het bloedplaatjes- 
vaatwandonderzoek leunt duidelijk aan 
tegen het hoofdprojekt hart- en vaatziek
ten. Ten Hoor wil daarbij aansluiten, 
maar tegelijkertijd risikofaktoren als ro
ken, voeding en alkohol erbij betrekken, 
omdat die van invloed zijn op de bloed- 
plaatjes-vaatwand-interaktie én om een 
andere interaktie tot stand te brengen: 
die tussen onderzoek en onderwijs.
De voornaamste opdracht die hij bij zijn 
benoeming heeft meegekregen is het ge
ven van onderwijs aan de studierichting 
Sociale Gezondheidkunde, zegt ten 
Hoor. ’Van het begin af aan heb ik ge
pleit voor een grote inbreng van de hu
mane biologie, met een basis in het 
eerste jaar, waarop in de volgende jaren 
wordt voortgebouwd. Bij Verplegingswe
tenschap en GVO is het belang van die 
inbreng duidelijk te zien, bij Beleid en 
Beheer misschien iets minder. Wie deze 
richting volgt komt in een beheersfunk- 
tie terecht, maar om daar in te komen 
moet je konkurreren tegen ekonomen en 
juristen die tot nu toe die funkties inne
men. Als je dan humane biologie in je 
pakket hebt, is je konkurrentiepositie 
voor een plaats in de gezondheidszorg 
beter, omdat je weet waar je over praat.’

Prof. Foppe ten Hoor

Studierichting
Bij de Fakulteit der Geneeskunde be
staan heel andere plannen ten aanzien 
van humane biologie. Er is een kommis
sie gevormd op initiatief van de onder- 
wijskommissie, waarin ten Hoor samen 
met zijn kollega’s Hemker en van der 
Lugt zitting heeft. Die kommissie gaat 
de vraag bestuderen hoe een studierich
ting Humane Biologie binnen de medi
sche fakulteit er uit zou moeten zien. 'Er 
is sprake van een eerste aanzet’, zegt ten 
Hoor daarover. ’We werken aan het for
muleren van een argumentatie voor zo’n 
studierichting en aan een voorlopige 
schets van het curriculum. En natuurlijk 
moeten we ook een idee geven wat voor 
mensen we daar willen gaan opleiden.’ 
Een studierichting binnen een medische 
fakulteit die geen artsen aflevert is ge
heel nieuw in ons land, waar overigens al 
jaren gesproken wordt over differentiatie 
van de medische opleiding. In Leiden 
bijvoorbeeld bestaan dergelijke plannen 
eveneens en ook daar wordt gedacht aan 
een studierichting humane biologie. Ten 
Hoor: ’De studie in de geneeskunde is op 
het ogenblik helemaal gericht op het 
dokter worden. Ik denk dat een wat 
meer algemene richting van kennis van 
de mens in zijn omgeving, niet direkt ge
richt op kuratieve of preventieve aspek
ten, een heel goede zaak zou zijn.’ Het 
beroepsperspektief voor humane biolo
gen is volgens ten Hoor niet ongunstig. 
Hij denkt dat bijvoorbeeld op het nivo 
van het middelbaar onderwijs humane 
biologie in het lessenpakket kan worden 
opgenomen. ’Zo ontstaat niet alleen be
hoefte aan humane biologen, maar komt 
er ook een eind aan de staat van ’onder
ontwikkeling’ waarin de humane biolo
gie zich in Nederland bevindt’, aldus ten 
Hoor, die voor humaan biologen ook be
langrijke taken ziet weggelegd in de bio
chemische sfeer en het milieubeheer.
JH



Een zeer ondeugende jongensgeest’

’Heerensociëteit Tragos’ 
wil stabiliteit brengen in 
Maastrichts studentenleven
De ’Maastrichtse Heerensociëteit voor 
Studenten, Tragos’. Dat is de wellui
dende naarn voor een nieuwe studenten
vereniging die in april het officiële le
venslicht zal zien. De eerste jaren zullen 
alleen RL-studenten het lidmaatschap 
mogen verwerven, daarna zuilen wellicht 
ook elders studerenden deel kunnen uit
maken van deze derde poot van het stu
dentenleven aan de RL.

Twee van de initiatiefnemers zijn Erik 
Joosten en Francois Geelen. Zij lichten 
de feiten toe, zonder zich uit te laten 
over de officiële oprichtingsdatum en 
toekomstige huisvesting.
’Er is een duidelijke behoefte bij de men
sen naar het klassieke voorbeeld van 
’studentengedrag’. En jongens onder el
kaar, dat geeft toch een heel aparte 
sfeer. Als je onder de sociale controle van 
aanwezige jongedames staat, gedraag je 
je toch heel anders. Uit ontevredenheid 
met het huidige studentenleven is Tra
gos (Grieks voor ’Bok’) opgericht.
De andere studentenverenigingen, Koko 
en Circumflex, de eerste ’twee poten’ be
staan dankzij ruime subsidies. Zij moe
ten hun bestaansrecht nog steeds waar
maken’.

Maar is het niet wat uit de tijd, zo 'n ca
tegorale vereniging?
’In de eerste plaats is er een overduidelij
ke behoefte. In de ene week dat wij ons 
tot nu toe kenbaar hebben gemaakt, 
hebben we al dertig inschrijvingen ge
had. En we profileren ons wel als studen
tikoos, maar niet als corporaal. De men
taliteit van Tragos uit zich niet zozeer 
in grijze of ribbroeken, colbert of strop
das, maar eerder in een zeer ondeugende 
jongensmind. Af en toe een fatsoenlijke 
varkensstal maken is prima, dat gebeurt 
in een voetbalstadion ook, alleen gebeurt 
het daar niet volgens protocol’.

Jullie gaan er dus radicaal tegenaan; 
komt er ook een ’groentijd’?
’Ach, what’s in a name . . . Alles kan, 
alles mag. Echt. Maar binnen de gren
zen die je zelf aangeeft. Als ik tegen ie
mand sta te schelden en we gaan wat 
zooien en brassen, nou, dat moet kun
nen. Maar zodra je merkt dat je iemand 

een brok in de keel duwt, dan moet je 
hem in de kraag grijpen en zeggen 
Kom, we drinken een biertje’ en hem 
dan helpen de berg op te komen.
Er zijn duidelijke gedragscode’s: je mag 
wel met bier gooien, maar niet met gla
zen’.

Hoe staat het met de meer materiële za
ken?
’Tja, wij lieten het liefst het bedrijfsleven 
in de regio profiteren van het feit dat er 
een nieuwe studentenvereniging komt, 

maar van Brands Bier hebben we een 
flinke kater gekregen. Kwaliteit van het 
nat ging bij hen kennelijk voor public re
lations en dergelijke. Volgende maand 
brengen we een bezoek aan de notaris, 
zodat de vereniging ook juridisch be
staat, en tot slot hebben we ons kenbaar 
gemaakt bij Burgemeester en Wethou
ders’.
’Wij hopen dat de universiteit inziet dat 
een startsubsidie, garantie, lening of 
combinatie daarvan een investering is. 
Door ’Tragos’ zal er een stabilisatie van 
het studentenleven plaatsvinden, met als 
gevolg een groter welbevinden onder stu
denten. En verder was voor veel mensen 
altijd een overweging om niet naar 
Maastricht te gaan, het feit dat het hier 
— in hun bewoordingen — een alterna
tieve troep zou zijn. Die mensen komen 
dan door ons ook hiernaar toe’.
’Wij moeten ophouden met woorden, en 
beginnen met daden’ lijken de Trache- 
ërs, onder leiding van praeses Marcel 
Herpers te roepen. Donders! EdL



Onderzoek naar risicofactoren bij hart- en vaat 
ziekten slaat brug tussen psychologen en clinici

Typisch B-gedrag

Kans op la 
hangt saire 
menselijk
Over het probleem van de hart- en ’ *atzie 
jaren al veel geschreven. Door somden v 
van deze eeuw genoemd; anderen l^en 
maken heeft met onze manier van l1'6*1 er 
geïndustrialiseerde westen. De renif les zij 
aspecten aan het ontstaan van de Idolen, 
lichaamsbeweging, de ander in ete: 
recente uitspraak op dit gebied sp°( t °Hs 
gebruiken. Duidelijk is intussen We at ht 
door één specialisme voor zich kan'Men 
van de multidisciplinaire aanpak <s eh als

De Faculteit der Geneeskunde heeft zich 
van meet af aan gerealiseerd dat het pro
bleem van de hart- en vaatziekten gede
gen onderzoek behoefde en heeft dit on
derwerp tot thema van één van de groot
ste hoofdprojekten in de research- 
organisatie gemaakt. In dit hoofdprojekt 
tekent zich in de opbouw van de diverse 
deelprojekten en onderzoekselementen 
de multidisciplinaire aanpak duidelijk 
af. Ad Appels is leider van een deelpro- 
jekt dat zich richt op de zogenaamde 
psycho-sociale risicofactoren bij het ont
staan van hart- en vaatziekten.

Internationale studie
De aanleiding voor een gesprek met Ad 
Appels lag in een krantenbericht over 
een internationale feasibility-study 
waaraan Appels had meegewerkt. ’De 
bedoeling was om na te gaan of het mo
gelijk was een grootschalig onderzoek op 
te zetten met de vraagstelling of het te
rugdringen van het gemiddelde choleste
rolgehalte bij een grote bevolkingsgroep 
zou leiden tot de vermindering van het 
optreden van hartinfarcten. Om een we
tenschappelijk bewijs rond te krijgen is 
het immers niet voldoende om aan te to
nen dat een bepaald stofje de kans op 
het hartinfarct verhoogt; je moet ook be
wijzen dat het verminderen of het wegla
ten van dat stofje het optreden van har
tinfarcten vermindert. ’ Het betreffende 
projekt was een initiatief van de WHO 
(World Health Organization) en de be
doeling was om de bevolking van twee 

grote steden met elkaar te vergelijken. 
De bevolking in beide steden moest wat 
betreft opbouw en nog een groot aantal 
andere factoren met elkaar vergelijk
baar zijn, en de WHO had daarvoor 
Rotterdam en Kaunas, een havenstad in 
Rusland, geselecteerd. Ad Appels was 
met een aantal anderen betrokken bij 
het ontwikkelen van de psychologische 
meetinstrumenten voor het onderzoek, 
en in die tijd heeft hij ook het begin ge
maakt met zijn studie naar de A-B typo
logie, een onderzoek dat nu een plaats 
inneemt binnen de researchstructuur 
van de Faculteit der Geneeskunde. Het 
eindrapport van de oorspronkelijke stu
die is onlangs gereed gekomen en één 
van de conclusies ervan is dat het moge
lijk is om een dergelijk groot onderzoek 
op te zetten; het onderzoek zelf zal ech
ter nooit worden uitgevoerd, onder meer 
omdat de contacten met Kaunas veel 
stroever verliepen dan verwacht was. 
Een andere interessante conclusie die 
veel te maken heeft met het onderzoek 
dat nu aan de RL gebeurt, is dat de men
sen zich in het algemeen geen zorgen 
maken om hun gezondheid als ze zich 
goed voelen. De vraag dringt zich dan 
ook op of je mensen nodeloos onge rust 
moet maken met groots opgezette bevol
kingsonderzoeken. De studie wees ook 
uit dat campagnes tegen het roken erg 
weinig effect sorteren.

Risicofactoren
De vraag of verlaging van het choleste

rolgehalte de incidentie van het hartin
farct kan verminderen zal dus niet mid
dels zo’n grootschalig onderzoek beant
woord worden, maar er bestaan een 
groot aantal andere risicofactoren waar 
wel onderzoek naar gedaan wordt.
Appels gaat ervan uit dat de sterke toe
name van de hart- en vaatziekten in deze 
eeuw iets te maken moet hebben met de 
toename van hoge bloeddruk, het veran
derde eetpatroon, en in het algemeen de 
veranderde levensomstandigheden. 'De 
trombogenetische eigenschappen van 
het bloed zijn beslist niet veranderd, en 
ook de elektrofysiologie van het hart is 
niet veranderd in de loop van deze eeuw. 
Wat wel is veranderd zijn de levens
omstandigheden en het gedrag van 
mensen’. Hij stelt dan ook dat het be
langrijkste onderzoek dat je daarnaar 
kunt doen te maken moet hebben met 
gedrag, en gedragswetenschappelijke 
factoren moet insluiten. Enerzijds is er 
het gedrag dat tot bepaalde risicofacto
ren leidt, zoals te veel eten, te weinig li
chaamsbeweging, maar er is ook een 
soort van gedrag dat rechtstreeks, zon
der de samenhang met andere risicofac
toren te maken heeft met het ontstaan 
van hart- en vaatziekten, en dat is het 
zogenaamde A-gedrag. (zie kader). Het 
onderzoek naar deze A-B typologie heeft 
onlangs een subsidie van de Nederlandse 
Hartstichting gekregen om een ver
volgstudie op te zetten onder de mensen 
in Rotterdam die in 1972 aan de interna
tionale vergelijkingsstudie hebben mee-



hartinfarct 
lien met 
t gedrag
en ,atziekten is de laatste tientallen

Wordt het de belangrijkste ziekte 
n dat dit soort aandoeningen te 
in en het w elvaartsniveau in het 
enw’es zijn al even talrijk als de vele 
e k'a en. De één zoekt het in 
nin*1’ eten, maar wel lekker, en de meest 
sp0<f‘ ons zelfs aan voldoende alcohol te 
w« at het geen ziektepatroon is dat 
an’^den opgeëist; het wondermiddel 
t isller als eerste geboden.

Gebrek aan medewerking van Russen maakte 
vergelijking van Rotterdam met Kaunas onmogelijk

Typisch A-gedrag

gedaan. Een tweede belangrijk aspect 
van het Maastrichtse onderzoek is de 
Maastrichtse Vragenlijst. ’Tussen het 
dynamische leven van het A-type en het 
optreden van het infarct zit een heel spe
ciale periode die gekenmerkt wordt door 
totale uitputting en depressie, en die pe-

A-B typologie
Tot de belangrijkste onderzoe
kers op het gebied van de in
vloed van psychosociale facto
ren op het ontstaan van het 
hartinfarct behoren de Ameri
kaanse cardiologen Friedman 
en Rosenman. Zij hebben een 
’coronary prone behaviour 
pattern’ beschreven. Dit ge
dragspatroon bestaat vooral 
uit jachtigheid, haast, ambi
tie, grote inzet bij het werk, 
agressiviteit en een gevoel 
constant onder de druk van de 
tijd te werken.
Mensen die dit gedragspa
troon vertonen noemen zij het 
A-type. Zij bij wie dit ge
dragspatroon niet of nauwe
lijks ontwikkeld is noemen zij 
het B-type.
Gecombineerd met andere ri
sicofactoren geeft dit type ge
drag een sterk verhoogde kans 
op een hartinfarct. 

riode maken we meetbaar met zo 'n vra
genlijst Appels is zelf bezig met onder
zoek of zo’n test een voorspellende waar
de heeft en of de vragenlijst differen
tieert tussen mensen die wel en geen har
tinfarct gehad hebben.

Patiënten-biografie
Een ander aspect wordt onderzocht door 
Paul Falger, die nagaat hoe de biografie 
van een hartinfarct-patiënt is opge
bouwd, eigenlijk een psychologisch on
derzoek naar de levensloop van zo’n pa
tiënt, en een derde kant aan deze proble
matiek wordt onderzocht door Rutger 
Lulofs, die als psycho-fysioloog pro
beert te achterhalen via welke mecha
nismen dit soort gedrag iets te maken 
heeft met hart- en vaatziekten, waarbij 
samengewerkt wordt met de groepen Bio
chemie en Farmacologie, en de laatste 
tijd ook met Biofysica. Rutger: ’Een ge
meenschappelijk belang van deze drie 
onderzoeksprojecten is de vraag hoe je 
nu met gegevens en informatie van het 
ene onderzoeksniveau in een ander on- 
derzoeksniveau moet omgaan. Hoe ver
taal je de resultaten zodanig dat er in 
een onderzoek van een andere discipline 
mee gewerkt kan worden. Deze vertaal
problematiek is denk ik heel specifiek in 
dit deelproject omdat je vanuit verschil
lende optieken naar hetzelfde fenomeen 
aan het kijken bent. ’
Hoe zien de onderzoekers het direkte nut 
van hun inspanningen voor de gezond
heid van de mens? Zou je mogen zeggen 

dat als je je op een bepaalde manier ge
draagt, je een grotere kans hebt op een 
gezonder leven? Rutger: ’Dat is zeker 
voor een deel een resultaat dat uit dit on
derzoek naar voren komt, maar voor mij 
is ook een belangrijk motief dat je de 
kloof tussen de verschillende disciplines 
probeert te dichten, dat door de be
schrijving van zo 'n mogelijk mechanisme 
de bereidheid van klinici toeneemt om 
de gedragingen van mensen als potentië
le ziekteverwekker serieus te nemen. ’

Interventie
Vanuit zijn onderzoek voert Paul Falger 
aan: ’Wat betreft hart- en vaatziekten 
begint het de laatste tijd toch wel duide
lijk te worden dat het een proces is wat 
zich in de loop van een aantal jaren ont
wikkeld' door de opeenstapeling van 
een aantal risicofactoren in een bepaalde 
persoon. Merk je bij zo iemand een com
binatie van 'stressoren ’ op, dan geeft dat 
wellicht de mogelijkheid tot interventie, 
een ingrijpen in de omstandigheden 
waaronder zoiemand leeft. ’
Ad Appels illustreert dit mechanisme 
met het voorbeeld dat bij mensen die 
hun partner verloren hebben in het 
eerste j aar na deze gebeurtenis de sterfte 
aan hart- en vaatziekten met een factor 
drie is toegenomen. Zulke gegevens ma
ken duidelijk dat er een andere benade
ring van patiënten en vooral potentiële 
patiënten nodig is, en dat de mens als 
geheel moet worden behandeld, en niet 
een bepaald orgaan. Daarvoor is een
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hoeveelheid psycho-sociale vaardigheid 
nodig waaraan het momenteel nog wel 
eens ontbreekt. ’Ons onderwijssysteem 
probeert in ieder geval de studenten niet 
alleen iets van Fysiologie en Anatomie te 
leren, maar probeert ze ook iets van 
mensen te laten begrijpen'.

Terug naar de ouderwetse huisarts
’De hele structuur van de gezondheids
zorg moet, vooral ook economisch, zoda
nig veranderen dat een arts ook werke
lijk meer tijd aan een patiënt kan beste
den, even een stoel pakken en naast zijn 
bed gaan zitten'. De drie onderzoekers 
zijn het er over eens dat we terug moeten 
naar het ouderwetse medische ambacht, 
de arts als begeleider van het gezin, die 

’ook eens even binnenloopt als er nie
mand ziek is ’. De vraag werpt zich dan 
op of de artsen zoiets wel willen; vaak 
vinden ze het medische ’hand’-werk leu
ker dan al die psycho-sociale problema
tiek.
Voor een deel komt dat volgens hen ook 
door de onbekendheid met de materie, 
het er-niet-in-opgeleid zijn, waardoor de 
resultaten soms inderdaad veel minder 
bevrediging geven dan het medische 
’hand’-werk.
Het direkte nut van het onderzoek voor 
de gezondheidszorg ziet Appels in het 
begrijpen volgens welke manieren psy
chosociale factoren inwerken op hart- en 
vaatziekten, het inzicht hoe dat in de le-

Ad Appels

vensloop van iemand wordt opgebouwd 
en dan het opsporen van mensen die ten
gevolge daarvan een verhoogd risico lo
pen. Via al bestaande en nog te ontwik
kelen methoden en therapieën kan dan 
gepoogd worden die risico’s te verminde
ren.
Uit het feit dat ook buitenlandse onder 
zoekers inmiddels met de ’Maastrichtse’ 
vragenlijst aan het werk zijn, blijkt dat 
deze benadering internationaal erken

ning geniet. Appels vindt het daarom te
leurstellend dat zo weinig studenten 
van de eigen universiteit belangstelling 
hebben voor hun onderzoek. Dat wordt 
ook mede veroorzaakt door de lange 
looptijd van dergelijk onderzoek, waar
door het moeilijk is voor de studenten 
om in een korte tijd een overzicht te krij
gen.

K.R.

Proefpraatjes
De internationale taal voor weten
schapsbeoefening is slechts En
gels. Veel slechter dan slecht 
hoeft het echter niet te zijn. Er 
zijn me zelfs gevallen bekend dat 
een voordracht aanmerkelijk be
ter werd ontvangen omdat hij in 
goed Engels werd gehouden. 
Naast Engels komen in de inter
nationale wetenschappelijke com
municatie nog een paar talen 
voor. Diegenen van ons, die wel 
eens een (vak)praatje hebben pro
beren te houden in de landstaal 
van Frankrijk, Duitsland of 
Spanje, weten dat in die landen 
het gebruik van de betreffende 
taal, en zeker het goede gebruik, 
op hoge prijs gesteld wordt. Al 
met al is er voor onze weten
schapsbeoefenaars dus reden ge
noeg om, als men een praatje in 
het Buitenlands houdt, aan het 
taalaspect een zekere zorg te 

besteden. Nu kent Maastricht het 
Rijksinsituut voor Hoger Beroeps
onderwijs, Opleiding tot Vertaler, 
waar studenten getraind worden 
in het gebruik van vreemde talen 
o.a. in diverse beroepssituaties. 
Voor die mensen is het heel nuttig 
om wetenschappelijke lezingen te 
horen zowel uit het oogpunt van 
algemene praktijkervaring als 
vanwege het speciale jargon dat 
dat met zich meebrengt. Het ziet 
er naar uit dat de behoefte aan 
training in het gebruik van een 
vreemde taal voor RL-medewer- 
kers en de behoefte aan omgang 
met de levende vaktaal voor de 
studenten van de Vertalersoplei- 
ding elkaar zouden kunnen com
plementeren. Omdat het hogerge- 
noemd instituut en de universiteit 
nauw samenwerken in het kader 
van de samenwerking WO-HBO, 
maar ook omdat er vanaf de 

oprichting nauwe banden met de 
RL bestaan, hebben de directeur 
(Drs. W.P.B.M. Welsing) en on
dergetekende besloten de moge
lijkheid te scheppen voor zg. 
'Proefpraatjes’. Iemand, die een 
lezing in het buitenland moet 
houden, zal die vaak in eigen, 
kleine kring één of meer keer uit
proberen, o.a. om de kritiek van 
zijn teamgenoten op inhoud en 
presentatie te verwerken voordat 
hij het echte verhaal moet hou
den. Het is nu vrij eenvoudig te 
organiseren om bij een dergelijk 
proefstomen enkele studenten en 
een docent van de Opleiding tot 
Vertaler aanwezig te hebben. Op 
die manier kan niet alleen de vak
inhoudelijke kant maar ook het 
taalaspect professioneel onder de 
loupe genomen worden.

H.C. Hemker



MRC organiseert themadag 
Informatievoorziening
Het bestuur van het Medisch Regionaal 
Centrum heeft, onderkennende de be
hoefte aan een integrale aanpak van de 
informatievoorziening in de M.R.C.- 
regio, haar Projectgroep Informatievoor
ziening opdracht gegeven initiatieven 
dienaangaande te ontwikkelen.
Deze opdracht past binnen de doelstel
ling van de Projectgroep Informatievoor
ziening (PIV) welke omschreven kan 
worden met: coördinerend orgaan 
m.b.t. de informatievoorziening in de 
Zuid-Limburgse gezondheidszorg t.b.v.:
— het Medisch Regionaal Centrum, met 
name het door het M.R.C. te ontwikke
len regionaal gezondheidszorgbeleid:
— instellingen en zorgverleners in de ge
zondheidszorg;
— derden (onderzoeksinstellingen, over
heid, etc.
De PIV wil de integrale aanpak van de 
informatievoorziening baseren op ge
dachten en wensen die binnen het sa
menwerkingsverband van het M.R.C. le
ven op het terrein van de informatievoor
ziening in de regio. Deze aanpak biedt 
volgens de PIV de meeste garantie om te 
komen tot een gezamenlijk standpunt 
m.b.t. de informatievoorziening op regi
onaal niveau, welk standpunt door de in
stellingen en instanties in de M.R.C.- 
regio onderschreven en gedragen kan 
worden.
Een op 12 november 1982 te organiseren 
themadag, met als thema: ’Informatie, 
een beheersinstrument en een te beheer
sen instrument in de gezondheidszorg', 
biedt volgens de PIV de regio de moge
lijkheid om via een actieve deelname van 
de themadagdeelnemers te komen tot 
het formuleren van uitgangspunten en 
aanbevelingen welke ten grondslag moe
ten liggen aan het gewenste activiteiten
plan t.a.v. de informatievoorziening.
Wij stellen ons voor dat deze themadag 
interessant kan zijn voor:
— directies c.q. besturen van instellin
gen;
— medische staven en overige gezond- 
heidszorgverleners;
— personen op de werkvloer die van 
doen hebben met informatie-vastlegging 
en -verstrekking;
— overige belangstellenden.
De PIV wil deze themadag organisato
risch inhoud geven door het thema van 
deze dag middels twee lezingen aan de 
orde te stellen. Deze leningen zullen als 
onderwerp hebben:
— informatie een beheersinstrument in
de gezondheidszorg; en

— informatie een te beheersen instru
ment in de gezondheidszorg.
In de eerste lezing zal aandacht geschon
ken worden aan het belang van informa
tie voor:
— zorgverlening door individuele zorg
verleners en instellingen en organisaties 
op het terrein van de gezondheidszorg;
— intern en extern beleid van instellin
gen van gezondheidszorg;
— provinciaal, (sub)regionaal en lokaal 
beleid.
In deze voordracht zal een relatie gelegd 
worden met ontwikkelingen in het kader 
van de Wet Voorzieningen Gezondheids
zorg, Wet Tarieven Gezondheidszorg,

Renovatie 
Nieuwenhof 
gestart
Mr P. G. M. Paulussen, president van 
de Arrondissementsrechtbank, heeft op 
25 maart symbolisch de start gegeven 
voor de renovatie van ’De NieuwenhoP. 
Hij deed dat door het bord te onthullen 
waarop de namen staan van het architec
tenbureau, de aannemer en de bedrijven 
die bij de restauratie betrokken zijn.

In De Nieuwenhof komt de studierich
ting Rechtsgeleerdheid.

Wet Ziekenhuisvoorzieningen en Kader
wet Specifiek Welzijn.
De tweede lezing zal aandacht schenken 
aan o.a. onderstaande thema’s die vol
gens de PIV hoge actualiteitswaarden 
hebben. Deze thema’s zijn gebaseerd op 
ervaringen van M.R.C.-werkgroepen en - 
projecten.
De Projectgroep Informatievoorziening 
wil U voor deze themadag uitnodigen. 
Tijdens de slotbijeenkomst van deze the
madag zullen de eventuele aanbevelin
gen, welke ten grondslag dienen te lig
gen aan het activiteitenplan m.b.t. de in
formatievoorziening, aan het M.R.C.- 
Bestuur overhandigd worden.
Belangstellenden kunnen zich wenden 
tot:
Medisch Regionaal Centrum 
t.a.v. drs. F. G. H. Tijhuis, 
Houtmaas 15
6211 DA Maastricht

Mr Paulussen was uitgenodigd als verte
genwoordiger van het juridische be
roepsveld in de regio, waarmee de rech
tenopleiding vruchtbare samenwerking 
nastreeft.
Bij de kleine plechtigheid werd nog het 
woord gevoerd door drs R. B. Rosenmöl- 
ler, voorzitter van de Kanunnik Salden 
Stichting (eigenaar van het complex), 
door mr R. B. van den Biggelaar, voor
zitter van het CvB, door prof, dr H. Phi- 
lipsen, dekaan van de Algemene Facul
teit en door mr M. J. Cohen, voorzitter 
van de Commissie Nederlands Recht.
Allen toonden zich verheugd, dat dit 
unieke pand voor deze bestemming kan 
worden opgeknapt en ingericht.
Dienst Voorlichting
Joep Offermans
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Personele Zaken
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Eventuele akties van 
ambtenarenorganisaties

Zoals u wellicht bekend zal zijn, worden 
— in verband met voornemens van het 
Kabinet in de sfeer van bepaalde ar
beidsvoorwaarden — ook akties van het 
overheidspersoneel voorbereid.
Met het oog hierop heeft de Minister van 
Onderwijs en Wetenschappen het vol
gende medegedeeld.
Indien overheidspersoneel aan akties zo
als protestdemonstraties wenst deel te 
nemen, zijn er voor wat betreft de rechts
positionele gevolgen twee mogelijkhe
den.
De eerste mogelijkheid is dat ambtena
ren en arbeidskontraktanten vakantie
verlof opnemen. Indien de belangen van 
de dienst zich daartegen verzetten, kan 
een dergelijk verlof niet worden ver
leend. De tweede mogelijkheid is dat 
ambtenaren en arbeidskontraktanten 
opzettelijk nalaten in strijd met de daar
toe bestaande verplichtingen dienst te 
verrichten. In die gevallen zal als ge
dragslijn worden aangehouden dat in
houding van bezoldiging/loon plaats
vindt (artikel 14, tweede lid Algemeen 
Rijksambtenarenreglement/artikel 13, 
eerste lid, Arbeidsovereenkomsten
besluit).

5 mei

De Minister van Binnenlandse Zaken 
heeft bericht dat het Kabinet heeft 
besloten de vijfde mei aan te wijzen als 
een jaarlijks terugkerende nationale 
feestdag waarop de rijksdienst, waaron
der de R.L., zoveel mogelijk zal zijn 
gesloten. Daarbij tekent hij aan dat de 
viering van die dag — gezien het karak
ter van de nationale bevrijdingsdag en de 
onverbrekelijke samenhang met de don- 
denherdenking op de vierde mei — 
steeds zal plaatsvinden op de vijfde mei, 
ook wanneer die dag op zaterdag of zon
dag valt.
De aanwijzing van de vijfde mei tot natio
nale feestdag brengt met zich mee dat 
de medewerkers, tenzij het dienstbelang 
anders vereist, die dag verlof genieten 
zonder dat dit in mindering behoeft te 
worden gebracht op het jaarlijks vakan
tieverlof.
Indien de dienst het niet toelaat dat ver
lof op de vijfde mei wordt genoten, dan 
kan dit verlof op een ander tijdstip wor
den opgenomen. Daarbij geldt dan dat 
voor minder dan vier gewerkte uren een 
halve dag verlof en voor meer dan vier 
gewerkte uren een hele dag verlof kan 
worden verleend.

Eenzelfde regeling geldt voor die mede
werkers die op de vijfde mei zouden 
moeten werken maar door ziekte daartoe 
niet in de gelegenheid zijn.

O & W Sporttournooi 1982

Ook dit jaar wordt door de gezamenlijke 
instellingen van wetenschappelijk onder
wijs, gesteund door het Ministerie van 
Onderwijs en Wetenschappen, een 
sportdag georganiseerd voor medewer
kers.
Dit jaar zal de Universiteit van Amster
dam als uitnodigende partij optreden.
De datum is vastgesteld op 4 juni 1982 
(vertrek 3 juni 1982 ± 18.30 uur).
De takken van sport zijn: voetbal, volley
bal, tennis, badminton, tafeltennis, 
schaken en bridge.
Teneinde een goede voorbereiding moge
lijk te maken verzoeken wij u zo spoedig 
mogelijk uw belangstelling voor eventue
le deelname aan ons op te geven waarbij 
u tevens de voorkeur dient te geven voor 
welke tak van sport.
Wij wijzen u erop dat pas na het spelen 
van oefen/selectiewedstrijden zal wor
den overgegaan tot het vaststellen van de 
definitieve groep deelnemers.
Voor eventuele deelname kunt u zich bij 
onderstaande medewerkers aanmelden: 
René Verster — hoofdgebouw tst 306 
Dick Spaans — Abtstraat tst 326

Algemene Fakulteit

Gevraagd
2 studenten sociale gezond- 
heidkunde

t.b.v. het opzetten van een reeks artike
len met als thema beleid en uitvoering 
van gezondheidsvoorlichting en -opvoe
ding in de landen van Europa.
Het ligt in de bedoeling deze reeks onder 
supervisie van de Themagroep Internatio
naal van de Nederlandse Vereniging en 
het Tijdschrift GVO en Preventie te 
doen verschijnen.
Taken: opstellen beschrijvingscriteria 
voor GVO beleid en -uitvoering per land 
literatuurverzamelen en bewerken 
produceren van korte artikelen van on
geveer 5 pagina’s met beschrijving van 
stand van zaken in steeds één land.
Honorarium: geen.
Gevraagd: één student met als afstu
deerrichting GVO
één student met als afstudeerrichting 
Beleid en Beheer.
Inlichtingen: Hans Adriaanse,
capaciteitsgroep GVO, Carré gebouw, 
toestel 46.

Gevraagd

1 student met als afstudeerrichting 
GVO

Taak:
behulpzaam zijn bij korrespondentschap 
t.b.v. Euro-News/International Journal 
of Health Education door:
— informatie over gebeurtenissen op het 
terrein van GVO in Nederland te verza
melen;
— copy van anderen te redigeren
— artikelen, nota’s samen te vatten en 
te vertalen

Honorarium: geen

Vereist: enige journalistieke vaardigheid 
en goede kennis van Engels, Duits en 
Frans

Inlichtingen: Hans Adriaanse, Cap. 
groep GVO, Carré gebouw, toestel 46

Algemeen

Wetenschap en krisis — 
aanpassing of kritiek?

Kongres van de Vereniging van 
Wetenschappelijke Werkers op 4 juni 
in Amsterdam, Roetersstraat 15.
Aanvang 10.00 uur.
We worden dagelijks geconfronteerd 
met groeiende werkloosheid en bezuini
gingen. Verpaupering en een dreigende 
klassenstrijd tussen werkenden en werk
lozen worden steeds reëler.
Betrokkenen bij de wetenschap worden 
geconfronteerd met werkloosheid en/of 
aanpassing aan ’gegeven’ maatschappe
lijke doelstellingen (winstherstel).
Hoe kunnen we als wetenschappers de 
progressieve krachten in onze maat
schappij en in de wetenschap versterken, 
om zowel aan werkloosheid als aan aan
passing te ontkomen?
In het programma is de volgende hoofd
lijn te onderscheiden:
Aanpassing of kritiek op de thans heer
sende opvattingen over oplossingen voor 
de krisis? Hoe zien oplossingen er overi
gens uit, die een wezenlijke vernieuwing 
van de maatschappij in zich dragen? 
Hoe kunnen kritische geluiden hun 
plaats behouden, ondersteund en uitge
breid worden? Welke bijdrage kunnen 
betrokkenen bij de wetenschap leveren 
aan versterking van de ’progressieve' 
tendens? Hoe kunnen kwalificaties opti
maal worden ingezet in deze tijd, waarin 
de tegenstellingen zich verscherpen en 
tegengas zeer noodzakelijk is? Het
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vraagstuk van de strategie zal dus een 
belangrijk aandeel in het programma 
krijgen.
Deze hoofdlijnen hebben we uitgewerkt 
in een viertal lezingen en in themagroe- 
pen.
De lezingen worden verzorgd door: 
Hoefnagels (Nijmegen): kritiek op tech- 
nokratische wetenschapsbeoefening en 
mogelijke alternatieven op dit moment. 
Zomer (Tilburg): Hoe ziet de werkgele
genheid van academici er nu uit en wat 
moet eraan worden gedaan.
Fortuyn (Groningen): Aard en gevolgen 
van de huidige krisis en kritiek op de 
veel geprezen remedie van reïndustriali- 
satie, waarbij de werkgelegenheid in het 
verhaal centraal zal staan.
Verhagen (ABVA/KABO): Over een 
strategie voor demokratisering en meer 
arbeidsplaatsen aan de universiteit.
Over de themagroepen zal in het mei
nummer (82/5) meer informatie worden 
verstrekt (’s middags).
Aanmelding en uitgebreid programma 
(tevens toegangsbewijs) bij het VWW- 
buro Oudegracht 80, 3511 AT Utrecht 
030-322180 (10-12 u.).

Oratie prof. Brombacher
Dr. P. J. Brombacher, hoogleraar klini
sche chemie aan de RL, zal op vrijdag 
23 april om 16.00 uur ter gelegenheid 
van het aanvaarden van zijn ambt in de 
Aula een rede uitspreken; getiteld 
'Plaats en rol van de klinische chemie in 
de moderne geneeskunde’.

Rectificatie Nederlands Recht

Observant nr. 12 p. 11: ’Nog ruim vijf 
maanden, dan treden de eerste tien stu
denten aan voor de studierichting Neder
lands Recht . . .’. Uiteraard moet dat 
zijn: ’de eerste honderd studenten . . .’.

Sport

Zaalvoetbaltournooi 1982

Het traditionele zaalvoetbaltournooi van 
de RL zal dit jaar worden gehouden in 
de maanden mei en juni in diverse sport
hallen in Maastricht en eventueel omge
ving. Deelname staat open voor teams 
bestaande uit studenten, medewerkers 
en personen betrokken bij het werk van 
de RL. (Annadal, Vijverdal, huisartsge
neeskunde etc.)
Voorwaarde voor deelname:
— elk team mag maximaal uit 8 
spelers(sters) bestaan. Een opgave van 2 
extra reserve-spelers is mogelijk.
— men mag slechts voor één team uitko

men. Is dit uitgeschakeld dan mag men 
niet meer met een ander team meespe
len. Is de spelerslijst ingeleverd dan mag 
daarop geen aanvulling c.q. verandering 
worden aangebracht.
— inschrijfgeld: voor niet-sportkaart- 
houders ƒ 15,— te voldoen via de aan
voerder voor aanvang van het toumooi. 
Sportkaarthouders betalen niets.
— er wordt gespeeld volgens de officiële 
KNB -zaalvoetb alregels.
Inschrijven bij Buro L.V. & Sport, 3e 
etage Hoofdgebouw.
Sluiting inschrijving: 16 april 1982.

Intern Recreatief Volleybal 
Tournooi 1982

Op de donderdagavonden in de maand 
mei wordt er bij wijze van proef een aan
zet gemaakt te komen tot een recreatieve 
interne volleybal competitie op de RL. 
Er kunnen 6 teams meedoen. Teams 
bestaan uit 9 personen (6 spelers/ 
speelsters + 3 wissel c.q. reserves) + 1 
coach/begeleider (teller).
Teams kunnen afkomstig zijn uit jaar
groepen afdelingen - capaciteitsgroepen. 
Diegenen die zich als eersten aanmelden 
genieten in deze proefperiode de eerste 
keuze.
De wedstrijden vinden plaats op de don
derdagavonden in mei en juni (6 mei, 13 
mei, 23 mei, 3 juni en 10 juni), tussen 
18.30 en 21.30 uur in de Gymnastiekzaal 
van de Mavo in Scharn.
Er wordt gespeeld om 2 gewonnen sets 
(best of three).
Onkosten voor houders van deelnemers
kaarten niets; anderen ƒ 4, — per per
soon, te voldoen door de aanvoerders 
vóór de aanvang van de eerste wedstrijd.

R. Verster, Hoofd L.V. & S.

Nieuwe service in 
Observant: 
Aktiviteitenagenda

’Aktiviteitenagenda’ is een nieuwe 
rubriek voor mededelingen, be
stemd voor een groter publiek 
binnen de universitaire gemeen
schap. Te denken valt onder an
dere aan lezingen, bijeenkom
sten, promotie, etc.
Wilt u een mededeling doen op
nemen in Observant, nr 15 van 29 
april, dan moet de kopij uiterlijk 
op maandag 19 april binnen zijn 
bij afdeling-Voorlichting, t.a.v. S. 
Ritmeester.

AKTIVITEITENAGENDA

woensdag 14 april - zaterdag 17 april
— Aula, Rijksuniversiteit Limburg
— 'European Symposium Health Manpower 
Planning;’
Methods and Strategies for the Maintenance 
of Standards and for Cost-control.
— Info: tst: 862353/54

dinsdag 20 april
— 11.45-13.15 uur, NSEM-kamer, 3e verd. 
hoofdgebouw
— NUG-kerngroepsvergadering
— Info: pieper 13

donderdag 22 april - zaterdag 24 april
— Eurohal, Maastricht
— ’International Congress on Access Surge
ry’
— Info: tst. 862961

maandag 26 april
— 13.30-15.30 uur, KOKO-kroeg
— NUG-onderwijsgroepen
— Info: pieper 13
— 15.30-16.00 uur, KOKO-kroeg
— NUG-tutorenoverleg
— Info: pieper 13

dinsdag Tl april
— 11.45-13.15, NSEM-kamer, 3e verd. 
hoofdgebouw
— NUG-kerngroepsvergadering
— Info: pieper 13.

maandag 3 mei
— 19.30 uur, Aula, lezing Jaap v.d. Wal
— Lezing: 'Antroposofie en geneeskunst’

dinsdag 4 mei
— 11.45-13.15 uur, NSEM-kamer, 3e verd. 
hoofdgebouw
— NUG-kerngroepsvergadering
— Info: pieper 13

dinsdag 11 mei en woensdag 12 mei
— dinsdag: 13.00-17.30 uur, Biomedisch 
Centrum
— woensdag: 9.00-17.30 uur, Biomedisch 
Centrum
— Themadagen 'Samenwerking in de Eerste- 
lijn’
— Info: tst: 624 (bgg 617/618)

vrjjdag 21 mei
— 16.00 uur, Aula, promotie drs. P.J. 
Breslau
— Titel proefschrift: 'The evaluation of Du
plex scanning in extracranial carotid disease’
— Info: tst: 862 354

vrjjdag 2 juli en zaterdag 3 juli
— Hotel Maastricht
— 'Fourth International Symposium on Tho
racic Outlet Syndromes and Nerve Entrap
ments’
— Info: tst: 862361
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'Media Meeting' in Maastricht (19-24 april)
'Kunst, grote schilderijen en sculptures die men gewoon
lijk in musea en verzamelingen kan bewonderen beho
ren tot het verleden, omdat de relatie tussen de vorm en 
de inhoud verloren gegaan en niet meer van onze tijd is. 
Giet je echter dezelfde dingen in de video-vorm, dan 
evolueren ze tot een nieuwe kunst. Het is prikkelend om 
het dagelijks nieuws, de reclamewereld, de massacul
tuur in video-proporties te aanschouwen. Een nieuwe er
varing, waarin het oude in een sprankelende eigentijd
se kunst verandert'. Dat zijn de woorden van Marshall 
McLuhan, de vooraanstaande Amerikaanse media- en 
cultuurfilosoof die al in de zestiger jaren de betekenis 
van de uitbreiding van het waarnemingsveld van de 

westerse mens onderkende. Sindsdien hebben talloze 
kunstenaars zijn ideeën opgepikt en uitgewerkt tot wat 
een omvangrijk netwerk van audio-visuele kunst is ge
worden.
Van 19 tot en met 23 april organiseren het Studium Ge
nerale, de Jan van Eyck Academie, het Bonnefantenmu- 
seum en de Studio Agora in een co-productie een 'Media- 
Meeting' week waarin verscheidene aspecten van deze 
recente stroming in de beeldende kunst aan het publiek 
voorgesteld kan worden. Er staan vertoningen van vi- 
deo-banden op het programma, er zal een forumdebat 
worden georganiseerd en verscheidene internationale 
kunstenaars geven live-performances.
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Video als kunst
Televisie is een betrekkelijk nieuw me
dium. Toch is het al bijzonder goed in- 
geburgerd in onze maatschappij; het 
vrijetijdsgedrag van miljoenen wordt 
er voor een belangrijk deel door be
paald. Televisie creëert, net als het 
oudere filmmedium, twee vormen van 
realiteit: Die van de monotone dage
lijkse sleur en die van de sprankelende 
guizzen, shows en series die 's-avonds 
over de beeldbuis rollen. De huidige 
vorderingen op het terrein van de ka- 
belexploitatie en de sateliettelevisie 
zullen de invloed van dit communica
tiemiddel op de westerse samenleving 
alleen nog maar doen toenemen. De 
werkelijke vervolmaking van televisie 
als medium is mogelijk gemaakt door 
de uitvinding van het electronisch 
oog: De video-camera. Sinds Sony in 
de zestiger jaren de eerste draagbare 
én betaalbare videorecorder op de 
markt bracht hebben zich de wereld
wijde ontwikkelingen op dit vlak in ra
zend tempo voltrokken. Tegenwoordig 
is er al een video-synthesizer waarmee 
beelden kunnen worden gemodifi
ceerd en gemixed.
De eigenschap van audio-visuele mid
delen om scenes uit hun omgeving los 
te weken en ze om te vormen tot een 
nieuwe beeldtaal, gepaard aan de gro
te technische mogelijkheden van tele
visie en video leidden ertoe dat ze al 
snel in brede kunstenaarskring ge
bruikt werden. Aanvankelijk slechts 
als een methode van registratie, maar 
later hoe langer hoe meer als een con
cept binnen de kunst; een kunst op 
zich. Tegenwoordig houden zich hon
derden kunstenaars in vele landen be
zig met audio-visuele kunst. Eén van 
hen is Jaime Davidovich, die in 1976 
de 'New York Cable Soho' oprichtte. 
Via de Manhaften Cable Television 
brengt hij regelmatig videokunst in de 
New Yorkse huiskamers en langzamer
hand heeft hij zijn aanbod uitgebreid 

tot een aantal uren kunstprogramma 
per week waar steeds meer New Yor
kers naar kijken. Davidovich' initiatief 
is een indicatie van de mogelijkheden 
die videokunst voor de toekomst in 
zich draagt.

Video-beleid in Nederland
In Nederland werd in 1971 voor het 
eerst videokunst geïntroduceerd tij
dens een tentoonstelling in het park 
.Sonsbeek bij Arnhem. Een grote tent 
functioneerde er als een open studio, 
waar men videotapes kon bekijken en 
zélf kon experimenteren. Ook het Am
sterdamse Stedelijk Museum en Boy- 
mans van Beuningen in Rotterdam ont
plooiden in het verleden activiteiten in 
deze richting. Toch 'leeft' de video
kunst buiten de kleine insiderskring in 
Nederland nog niet echt: De meeste 
musea herbergen geen tapes in hun 
collectie en de omroepen hebben er 
absoluut geen belangstelling voor. 
Daarnaast remt de moeizame discussie 
met betrekking tot ons omroepbestel de 
ontsluiting van de ether voor media
kunst. De Raad voor de Kunst conclu
deerde onlangs dat ruimere financiële 
voorwaarden een absolute vereiste 
zijn voor een vruchtbare ontwikkeling. 
Of hieraan in de nabije toekomst ge
hoor zal worden gegeven is zeer de 
vraag.

International Media Meeting 
(IMM)
De 'Media Meeting' die tussen 19 en 24 
april gehouden wordt is een initiatief 
van Studio Agora te Maastricht, die 
zich in samenwerking met de Jan van 
Eyckacademie al jaren sterk maakt 
voor een volwaardige acceptatie van 
video/audio-kunst. De omvang van de 
manifestatie zal voor een belangrijk 
deel afhangen van de toegekende sub
sidie door de provinciale overheid. 
Voor het moment ziet het ernaar uit dat 
een twintigtal binnen- en buitenlandse 

kunstenaars acte de présence zal ge
ven. De activiteiten vinden naar alle 
waarschijnlijkheid verspreid over drie 
locaties plaats: De Jan van Eyck Aca
demie, de Aula van de RL en het Bon- 
nef antenmuseum.
Een selectie uit het programma: 
Dieter Froese's 'Closed democratie cy
cle'; waarin twee politici zullen discus
siëren over de rol van video in de 
maatschappij. Het gesprek wordt door 
een aantal videocamera's geregis
treerd en op beelband vastgelegd.
Jaime Davidovich zal gedurende 
twee uur per dag mensen op straat in
terviewen, waarna 's avonds de beel
dregistratie wordt afgedraaid.
Van Paul Marroquin's 'Mad Enterpri
ses' wordt een in een Nederlands club
lokaal opgenomen compilatie van 
cowboyfilm en reclame vertoont. Een 
experiment met zowel beeldende als 
verhalende kwaliteiten.
Wolf Khalen zal waarschijnlijk een 
proef met het video-bewakingssysteem 
van het Bonnefantenmuseum uitvoe
ren: In het bereik van elk van de ca
mera's zullen mensen handelingen 
verrichten die ze wanneer ze wisten 
dat ze gadegeslagen werden, beslist 
niet zouden doen. (JM)

Programma
Media Meeting

Maandag 19 tot en met 22 april 1982: 
lezingen en presentaties door een aan
tal kunstenaars

vrijdag 23 april 1982:
forumdebat over mediakunst

Plaats: Bonnefantenmuseum, Domini- 
canerplein en Aula, Rijksuniversiteit 
Limburg, vanaf 20.00 uur

Telefonische informatie:
Agora studio 043-13129
Jacques Reiners 043-888310
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Maandag 26 april om 20.00 uur: 'De 
Appel' met 'Driekoningenavond' van 
William Shakespeare.
14, 21, 22, 28 en 29 april om 20.00 uur: 
Lunchpauzeconcerten in de Redoute.

Staargebouw
Zaterdag 24 april om 20.00 uur: Het 
Limburgs symfonie Orkest onder lei
ding van Roland Bader speelt werken 
van Mozart en Beethoven. Soliste: Ve
ra Beths.

Filmhuis
Donderdag 15 tot en met woensdag 
21 april om 20.00 uur: 'Aguirre, der 
Zorn Gottes' van Werner Herzog.
Donderdag 15 tot en met zondag 18 
april om 22.30 uur: 'Golven' van 
Anette Apon.
Donderdag 22 tot en met woensdag 
28 april om 20.00 uur: 'Palermo oder 
Wolfsburg' van Werner Schroeter.
Donderdag 22 tot en met zondag 25 
april om 22.30 uur: 'Neige' van Juliette 
Berto.

Bonnefantenmuseum
De gehele maand april: Expositie 'De 
architectonische ruimte' door Dom H. 
van der Laan.

Toneelacademie
29, 30 april, 1 mei: 'Het nest' van 
Franz Xavier Kroetz.

Studium Generale
Maandag 19 tot en met donderdag 22 
april: 'Media Meeting'; lezingen en 
presentaties door een aantal kunste
naars.
Vrijdag 23 april: Forumdebat over 
mediakunst.

Ssst . . . literatuur
dinsdag 27 april 1982:
Tom van Deel (o.a. criticus voor het 
dagblad Trouw interviewt Nicolaas 
Matsier en Willem Jan Otten).

Agenda

Stadsschouwburg
Zaterdag 17 en zondag 18 april om 
20.00 uur: 'Rosé', een blijspel van An
drew Davies met Pleuni Touw en Hugo 
Metsers.
Dinsdag 20 en woensdag 21 april om 
20.00 uur: Toneelgroep Theater met 
'Voor het pensioen' van Thomas Bern- 
hard.
Donderdag 22 april om 20.00 uur: Het 
Spiegeltheater met 'Van moeders zij
de'.
Vrijdag 23 april om 20.00 uur: De 
Hoofdstadoperette met 'Der Zigeuner- 
baron' van Johan Straus.
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Your votes, please . . . ?
24 maart bent U, geachte lezer, net als 
ik, verschrikkelijk enthousiast naar de 
stembus gehold. Want toen mochten 
we weer eens écht stemmen. En wat 
meer was: we werden zelfs in de gele
genheid gesteld om onze voorkeurs
stem uit te brengen op leden van onze 
universitaire gemeenschap. Zo konden 
we de heer Greep aantreffen in de on
derste regionen van de VVD-kieslijst, 
terwijl we na enig neuzen ook de na
men van Tans (PvdA), Muijtjens 
(PSP), Rutgers (CPN) en Resoort (bo
venaan de D '66-lijst) konden aantref
fen.
Hoe is het deze mannen-van-stavast 
verlopen in de strijd? Allen (behalve 
Resoort) stonden op een zogenaamde 
'onverkiesbare plaats', zodat zij slechts 
door het behalen van voorkeurstem
men in de Provinciale Staten verkozen 
konden worden.
Spijtig genoeg voor de heer Greep 
deed hij slechts mee in twee van de 
acht stemkringen, maar daar behaalde 
hij dan ook een totaal van 246 voor
keurstemmen. Met dit resultaat scoor
de hij een mooie vierde plaats op de 
dertig.
Anders was het gesteld met Rutgers. 
Hij behaalde (hoewel meegedaan in 
alle acht kringen) in Maastricht slechts 
zestien stemmen. Ach ja, met alle 
opa's, oma's, ooms en tantes behaal je 
zo'n resultaat in Limburg toch al snel, 

want van alle andere onverkiesbare 
CPN-ers dook er niemand onder dit 
getal.
Absolute topper onder de niet-verko- 
zenen was Jan Muijtjens, die 329 stem
men naar zich toetrok. Dit was welis
waar veel minder dan de PSP-lijsttrek- 
ker, die 5325 stemmen verkreeg, maar 
Muijtjens onderscheidt zich met zijn 
329 stemmen duidelijk van de andere 
universitaire kandidaten.
Middenmoter, zowel in dit gezelschap 
als op zijn eigen kieslijst (PvdA), was 
de heer Tans, die 195 voorkeurstem
men behaalde, en daarmee een veer
tiende plaats op de lijst (van dertig). 
Met al je familie behaal je die plaats 
niet, zodat we mogen aannemen dat 
Tans ook zijn buren gemobiliseerd 
heeft. EdL

Spreekuur
Zoals het een huisarts betaamt op be
paalde uren van de dag een spreekuur 
te houden voor zijn patiënten, zo heeft 
ook de Medische Faculteit, om iets 
precieser te zijn het bureau onderwijs
zaken gedacht dit fenomeen te moeten 
invoeren. Waarschijnlijk om de stu
denten er maar vooral aan te laten 
wennen dat ze later als arts ook niet de 
hele dag beschikbaar kunnen zijn voor 
hun patiënten, maar bijvoorbeeld al
leen tussen 11 en 12 's morgens, dan 
kunnen ze tenminste nog uitslapen. 
Hier is immers ook de patiënt bij ge
baat: een uitgeslapen arts telt voor 

twee (een dubbel honorarium voor de 
arts is dan mooi meegenomen).
Ook het niveau van de hulpvoorzie- 
ning wordt verhoogd, de arts heeft dan 
namelijk de rest van de dag vrij om 
zich voor te bereiden op dat spreekuur 
en daarbuiten wordt hij niet gestoord 
door in en uitrennende patiënten, hij 
kan dan rustig andere werkzaamheden 
verrichten, zoals wat laboratorium
proef jes, rekeningen schrijven en an
dere administratieve werkzaamheden. 
Wel heeft hij natuurlijk een speciale 
brievenbus buiten staan voor patiën
ten die bijvoorbeeld hun ziekenfonds- 
kaart waren vergeten tijdens het 
spreekuur: die kunnen ze daarin de
poneren, en dat de hele dag door! 
Want voor het telefonisch doorgeven 
van ziekenfondsgegevens en dergelij
ke is de arts ook niet bereikbaar, hij 
moet toch in rust kunnen werken? Ook 
het afhalen van een receptje moet tus
sen 11 en 12, kleine dingen kunnen 
ook storend zijn in de drukke praktijk 
van alledag. Het laatste snufje in de 
huisartsenpraktijk is echter het spreek
uur op afspraak: vertaald naar het bu
reau onderwijszaken, wat immers hier
bij niet zal willen achterblijven, bete
kent dit dat een student eerst moet bel
len of hij zijn blokboek kan komen af- 
halen, waarna hij te horen krijgt dat 
dat echt niet voor volgende week gaat, 
omdat het spreekuur vol zit met colle- 
ga-studenten die eerder voor een af
spraak hadden gebeld. R.J.

In een poging het overbelaste bestuur van deze instelling 
behulpzaam te zijn volgt hier een nieuwe bijdrage van Kro- 
keledokus om een van de meest nijpende problemen van 
deze instelling de baas te worden. En dan bedoelen wij hef 
ruimtetekort. Niet zozeer de ruimtes om te vergaderen, te 
besturen, grote groepen te ontvangen dan wel feesten te la
ten plaatsvinden. Hiervan is voldoende aanwezig, al moe
ten sommige volstrekt onbruikbare lokaliteiten — kosten 
noch moeite sparend - nog daarvoor aangepast worden. 
Nee, hier bedoelen wij de ruimte waar de modale mede
werker zijn dagelijks brood moet verdienen. Het aantal 
vierkante meter dat eenieder ter beschikking staat om vol
doening in zijn werk te vinden wordt van ministerswege be
paald. Dit abstrakte, voor persoonlijke eigenaardigheden 
niet gevoelige kriterium, veroorzaakt dan ook veel proble
men.
Er is een ruimtetekort.
Welnu, Krokeledokus is voornemens een nieuwe ruimte- 
verdeling voor te stellen, gebaseerd op echte behoeften. 
Het aantal vierkante meters wordt afhankelijk van het 
quantum binnen de muren van de instelling gewerkte uren. 
Een van de medewerkers van het secretariaat van Krokele
dokus zal binnenkort tijdens diensturen (10-12 en 2-half 4) 
een afspraak met U maken om U op Uw huidige werkstek te 
bezoeken teneinde in overleg, een reële schatting van het 
aantal gewerkte uren te maken.
Op basis hiervan kan het college U een of meer vierkante 
meters ter beschikking stellen.

Naar verwachting kan in de vrijkomde ruimte zowel de juri
dische als de economische faculteit ondergebracht wor
den.
Hopende U spoedig eens op Uw werkplek te mogen be
groeten,

Met vriendelijke groet, 
Krokeledokus

P.S. Kunt U een recente goedgelijkende foto van Uw voor
tuintje meebrengen? Voor het mooist onderhouden tuintje 
wacht een mooie surprise. Krook.

Oproep
Krokeledokus heeft met belangstelling op de U-Raad hea
ring vernomen, dat opgeroepen werd om over te gaan tot 
partijvorming. Dit spreekt Krokeledokus zeer aan. Daarom 
heeft Krokeledokus besloten om inderdaad een partij op te 
richten.
U begrijpt, elke partij moet klein beginnen. Men moet een 
keuze maken, nietwaar. Daarom heeft Krokeledokus beslo
ten in eerste instantie alleen kandidaten uit een zeer selecte 
groep te vragen zich bij Krook te melden, namelijk de klini- 
ci en de basisvakkers. Krokeledokus zal uit de aanmeldin
gen een kandidatenlijst en -trekker selecteren.
Weest niet bang! Ook al hebt U weinig bestuurlijke erva
ring, meldt U toch aan!

Krook
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